
ح کامل  جواد منافی در این گفت و گو شر
شرایط فنی بازیکنان پرسپولیس و این تیم 

در لیگ نخبگان را مورد بررسی قرار داد.

در خصوص بازی پرسپولیس 
مقابل الغرافه که در دبی 

برگزار خواهد شد، چه تحلیلی 
دارید؟

آزادی  ورزشگاه  هنوز  که  شرایطی  در 
این بار  را  باید میزبانی مان  آماده نشده 
در دبی انجام دهیم که امیدوارم ایرانی ها 
مانند همیشه تیم پرسپولیس را در آنجا 
از  را  حمایت  بیشترین  و  نگذارند  تنها 
پرسپولیس داشته باشند تا بازیکنان با 
برای  با روحیه ای خوب  گاریدو  هدایت 
پیروزی بجنگند و اولین سه امتیاز آسیایی 
شب  نان  از  قولی  به  که  کنند  کسب  را 
واجب تر است چون جایگاه دهمی در لیگ 
نخبگان شایسته تیمی مانند پرسپولیس 
ع  نیست که در این سال ها قهرمان بلامناز
و  فوتبالدوستان  و  بوده  ایران  فوتبال 
هواداران این تیم بحق از تیمشان توقع 
دارند که در این رقابت ها نتایج خوبی 
بگیرد و جایگاهش را در جدول ارتقا دهد. 
پرسپولیس مقابل تیم قطری محکوم به 
برد است که باید به هر شکل ممکن امتیاز 

بگیرد تا به صعود امیدوار بماند.
در خصوص گل نزدن لوکاس در 
لیگ نخبگان خصوصاً آن بخت 
مسلم مقابل السد هنوز فشار 

روی این بازیکن وجود دارد! 
به هر حال یک تیم مهاجم خارجی جذب 
می کند که کار را برای آن تیم در امر گلزنی 
درآورد و نباید شرایطش به گونه ای باشد 
که با انتقادات درست و منطقی شرایط 

روحی روانی اش به هم بریزد.
چرا عیسی به نیمکت 

چسبیده و سرمربی اعتقادی 
به این بازیکن ندارد؟!

لوکاس  و  از علیپور  تیم  وقتی سرمربی 
استفاده می کند دیگر فرصتی برای بازی 
دادن به عیسی باقی نمی ماند. از طرفی 
ما در تمرینات نیستیم که از شرایط فنی 

این بازیکن خبر داشته باشیم.
در خصوص یاسین هم اتفاقی 

مانند عیسی رخ داده است؟
یاسین هم بازیکن خوبی است اما فعلاً 
که هافبک های دیگر بازی می کنند اما اگر 
از تیم جدا شود قطعاً چند تیم خواهان 

حضور او خواهند بود.
فکر می کنید پرسپولیس به 

لحاظ فنی توان پیروزی مقابل 
الغرافه را دارد؟

باید این اتفاق بیفتد چون پرسپولیس و 

گاریدو خیلی بالاتر از این هستند که ما 
آنها در لیگ نخبگان دیده ایم. برای  از 
رسیدن به برد هم باید خودمان را باور 
کنیم و بازیکنان به خودباوری برسند که 
در این صورت حتماً برنده دیدار مقابل 

الغرافه خواهند بود.
در رابطه با سهیل صحرایی 

معتقدید که او می تواند 
بازیکن قابل اتکایی برای 

گاریدو باشد؟
بازی دادن به جوان تاوان دارد. سهیل 
انگیزه بالایی دارد و قطعاً موفق خواهد 
شد. بازی دادن به بازیکن جوان موجب 
روحیه گرفتن بقیه بازیکنان جوان می شود 
که این امر خیلی به سود پرسپولیس تمام 
خواهد شد و سایر بازیکنان هم روحیه 

مضاعفی می گیرند.
در خصوص تغییر سیستم 

پرسپولیس برای نتیجه گرفتن 
بهتر چه نظری دارید؟

پرسپولیس  سرمربی  به  نمی توانیم  ما 
تغییر  را  بازی اش  سیستم  که  بگوییم 
این است که  اما نظر شخصی من  دهد 
برد  به  مبرم  نیاز  جهت  به  پرسپولیس 
با  نخبگان  لیگ  در  امتیاز  سه  کسب  و 
دو مهاجم می تواند شرایط تیم را بهتر و 

تهاجمی تر کند.
چرا مشکل خط میانی 

پرسپولیس حل نشده؟!
بازی  شرایط  در  مدت ها  سرلک  میلاد 
نبود به همین دلیل از آمادگی آرمانی به 
که  زمانی  هر  خدابنده لو  اما  است  دور 
و  است  کرده  کمک  تیم  به  کرده  بازی 
یاسین هم می تواند مهره خوبی باشد به 
همین دلیل حضور خدابنده لو و یاسین 
میانی  خط  به  بهتری  شرایط  می تواند 

پرسپولیس بدهد.

سعید عزیزیان از نمایش خوب دروازه بان 
جوان پرسپولیس مقابل تیم شمس آذر 
در غیاب گندوز تعریف کرده و می گوید در 
شرایط خاصی ادامه روند بهتر و موفق تر را 

برای رفیعی متصور است.

به نظرتان رفیعی در غیاب 
گندوز نمایش خوبی مقابل 

شمس آذر داشت؟
تیم  مقابل  خوبی  نمایش  رفیعی  بله، 
سیو   ، مورد و  د ر  د و  شت  ا د ینی  و قز
نجات بخش داشت و نشان داد که کماکان 
در شرایط خوبی قرار دارد و خودش و 
جایگاهش را در پرسپولیس حفظ کرده 
می تواند  هم  باز  سنگربان  این  است. 
پرسپولیس  در  را  خودش  فنی  شرایط 
ارتقا دهد به شرط آنکه فکر نکند همه چیز 
تمام شده است. قطعاً به جایی رسیدن 
راحت است اما حفظ این موضوع خیلی 
مهم تر است تا او بتواند بهترین نمایش را 
در ادامه راهش داشته باشد و کار را تمام 
شده نداند و این گونه فکر کند حالا که 
در پرسپولیس روی او حساب می کنند 
اتمام رسیده است. رفیعی  همه چیز به 
دروازه بان خوبی است که حتی در لیگ 
نخبگان هم می توان روی او حساب کرد اما 
باید آنقدر بجنگد که بالاخره روزی مربیان 
پرسپولیس را مجاب کند که حتی از او به 
عنوان دروازه بان اول هم استفاده کنند. 
فوتبال رو ندارد و به گونه ای پیش می رود 
که شاید انتظارش را ندارید. رفیعی باید 
را  او  زیادی هست که  بداند چشم های 

تعقیب می کنند و حتماً او می تواند هم در 
پرسپولیس و هم در تیم های دیگری که در 
آینده شاید به آنها بپیوندد، شرایط را بهتر 

به سود خودش تغییر دهد.
در خصوص سهیل صحرایی 

چه نظری دارید و فکر 
می کنید روی او می توان به 

عنوان یک مدافع راست 
ششدانگ حساب کرد؟

سهیل هم مانند رفیعی محصول آکادمی 
پرسپولیس است که نشان می دهد در 
این سال ها روی بازیکنان پایه واقعاً خوب 
کار شده و بازیکنان خوبی را تحویل تیم 
لیگ  دیگر  تیم های  حتی  و  بزرگسالان 
برتری داده است. صحرایی در بازی با السد 
در شرایطی حساس به میدان آمد و در 
غیاب دو مدافع اصلی راست پرسپولیس 
نمایش قابل قبولی داشت. مدافعی که 
از سرعت و فیزیک خوبی برخوردار است 
و اگر قدر خودش را بداند حتماً باز هم 
بیشتر از قبل پیشرفت خواهد کرد. او باید 
فرصت پیش آمده را یک فرصت طلایی 
برای خودش بداند چون در تیمی مانند 
پرسپولیس خیلی سخت فرصت به یک 

بازیکن جوان می رسد به همین دلیل او 
باید قدر این فرصت را دانسته و بداند که 
در پرسپولیس راه برای پیشرفت او فراوان 
است. تا آنجا که من می دانم، او بازیکنی 
دفاع  پست  در  بازی  توانایی  که  است 
میانی را هم دارد به همین دلیل حتماً 
جا برای پیشرفت بازیکنان چندپسته که 
خیلی خوب هستند و از فیزیک و توانایی 
خوبی برخوردارند، فراهم است به شرط 
توانایی  مضاعف،  تلاش  بر  علاوه  آنکه 
از  و  دهند  ارتقا  هم  را  خودشان  ذهنی 
موفقیت و پیشرفت زود راضی نشوند و 
افق های بزرگی را باز هم برای خود ترسیم 

و پیش بینی کنند.
در خصوص بازی پرسپولیس 

مقابل الغرافه قطر چه 
صحبتی دارید؟

پرسپولیس برخلاف لیگ برتر که خیلی 
خوب بازی کرده و امتیاز گرفته در لیگ 
این  از  داشته  متفاوتی  چهره  نخبگان 
نظر که جدا از بازی مقابل پاختاکور که 
چندان خوب بازی نکرد به لحاظ فوتبالی 
واقعاً نمایش خوبی داشته و مستحق برد 
در دوبازی مقابل الاهلی و السد بود که 
به حقش نرسید تا به جای شش امتیاز 
حالا فقط یک امتیاز داشته باشد و در رده 
دهم قرار بگیرد. پرسپولیس از بازی مقابل 
الغرافه و به طور کلی دو بازی بعدی اش 
مقابل  دیدار آخرش  دو  از  راحت تر  که 
به گونه ای  باید  هستند  والنصر  الهلال 
بازی کند و نتیجه بگیرد که با برد و کسب 
سه امتیازهای آنها بار خودش را برای صعود 
از گروه خودش در لیگ نخبگان ببندد. 
و  هست  پرسپولیس  توان  در  که  کاری 
برای قرار گرفتن جزو هشت تیم در گروه 
12تیمی کار دشواری نیست که بتواند مانع 
سرسختی برای صعود پرسپولیس باشد . 

بازی دادن به بازیکن جوان تاوان دارد

منافی:با زوج لوکاس و علیپور به آل کثیر بازی نمی رسد
صعود پرسپولیس در لیگ نخبگان دشوار نیست

عزیزیان: گاریدو به صحرایی فرصت طلایی داده است

مصاحبه

ناصر قراگزلو
روزنامه نگار

گفت وگو

خ اردوگاه سر

در پرسپولیس دستیار اول نداریم

 احترام زیاد 
مرد ماتادور به باقری

رفنی  د کا به  ی  قر با یم  کر زگشت  با ز  ا بعد 
بین  ر  د لی  خوشحا ز  ا موجی   ، لیس پرسپو
رختکن  تا  آمد  وجود  به  تیم  این  هواداران 
خ ها هم قوی تر از قبل شود. نکته ای که  سر
کمتری  دغذغه های  با  گاریدو  شده  موجب 
مواجه باشد چون با وجود بازیکنان بزرگی که 
درون زمین یا روی نیمکت در اختیار داشت 
محسوب  تیم  رهبران  و  رگتر  بز عنوان  به  و 
ل  ستقبا ا و  یش  و ر د د  پیشنها با  ند  می شد
باقری  بازگشت  زمینه  اسپانیایی  مرد  شدید 
فراهم شد تا مرد محبوب قرمزها بار دیگر روی 
نیمکت قرار بگیرد. بعد از بازگشت باقری اما 
سؤالات زیادی در ذهن برخی از اهالی فوتبال 
و هواداران تیم پرسپولیس به وجود آمد که با 
این تغییر، دستیار اول گاریدو چه کسی خواهد 
خاوی  حضور  به  توجه  با  که  موضوعی  بود؛ 
اولیا تمرین دهنده معتمد گاریدو و سیدجلال 
حسینی که ارتباط نزدیکی با سرمربی تیم پیدا 
و  هواداران  برخی  پرسشگر  ذهن  بود  کرده 
اهالی رسانه را مشغول کرده بود اما حقیقت 
اینکه گاریدو احترام بسیار زیادی به باقری در 
تمرینات می گذارد و به عنوان یک اسطوره با 
باقری در تمرینات برخورد دارد اما مربی جدید 
قرمزها دستیاراول نیمکت پرسپولیس نیست 
چراکه مرد ماتادور اصلاً دستیار اول ندارد و با 
داشتن یک دستیار اسپانیایی و مربی بدنساز 
مراکشی، کریم باقری را هم به جمع مربیان 
روی  را  بهتری  ترکیب  تا  کرد  اضافه  خودش 
در  تیمش  هدایت  برای  کادرفنی  و  نیمکت 

اختیار داشته باشد.

 جلسه با مدیران النصر 
برای میزبانی از الغرافه

نماینده باشـــگاه پرســـپولیس عازم امارات شـــد و روز 
سه شـــنبه جلســـاتی را بویژه با مســـئولان و مقام های 
ورزشـــگاه و باشـــگاه النصـــر جهـــت هماهنگی ها برای 

میزبانی برگـــزار کرد.
امیرعلی حســـینی، مدیر امـــور بین الملل باشـــگاه در 
امـــارات به ســـر می بـــرد تـــا هماهنگی هـــای لازم برای 
میزبانی پرســـپولیس در روز چهـــارم رقابت های لیگ 
نخبگان آســـیا را در هماهنگی با باشگاه به عمل آورد.
تیم هـــای ایرانـــی با حکم کنفدراســـیون فوتبال آســـیا 
باید بازی های خانگی خود را در کشـــور ثالث میزبانی 
کننـــد و بر همین اســـاس هـــر چنـــد از اکثـــر مزایای 
میزبانـــی بی بهره خواهند بود ولی اکثر مســـئولیت ها 

به عنـــوان میزبان را برعهـــده دارند.
نماینـــده باشـــگاه پرســـپولیس روز سه شـــنبه پس از 
آنکه جلســـاتی را با مدیـــران هتل ها داشـــت با حضور 
در ورزشـــگاه آل مکتوم )النصر( برای حدود دو ساعت 
بـــا مســـئولان ورزشـــگاه و مقام هایی از باشـــگاه النصر 
نشســـت داشـــت تـــا در ارتبـــاط بـــا مســـائل مختلف 
مربـــوط بـــه بـــازی از برگـــزاری مراســـم های مختلف، 
نحـــوه برگـــزاری، امنیت، مســـائل پزشـــکی تـــا حضور 
آمبولانس ها، رزرو بیمارســـتان، بلیت فروشی و حضور 
تماشـــاگران و ســـایر موارد گفت و گـــو و تصمیم گیری 

. شد
همچنین بـــا توجه بـــه برآوردهای موجود اعلام شـــد 
احتمالاً برای برگزاری این مســـابقه 2۳۰ نیروی پلیس 
دبی برای خدمت رســـانی و برقراری نظم در ورزشـــگاه 
و بیـــرون از آن مـــورد نیـــاز خواهـــد بود. ضمـــن آنکه 
هماهنگی ها با مســـئولان شـــهری برای مواردی چون 
ترافیک ناشـــی از برگزاری مســـابقه، انجام می شـــود. 

این جلســـات امروز هـــم ادامه پیـــدا خواهد کرد.

 عمری فعلاً سرباز ملوان است
وینگر سرعتی پرســـپولیس که برای گذراندن خدمت 
ســـربازی راهـــی ملوان شـــده هنـــوز ســـندی مبنی بر 

کســـری خدمت ارائه نکرده اســـت.
محمـــد عمـــری در 18 بهمـــن 14۰2 بـــه عنوان ســـرباز 
– بازیکـــن راهـــی تیم ملـــوان بندرانزلی شـــد. تاکنون 
بارهـــا در مورد زمـــان پایان خدمت وی و اخذ کســـری 
ســـربازی اش صحبت شـــده اســـت اما او همچنان در 

بـــازی می کند. ملوان 
جدیدتریـــن گمانه زنی حکایت از پایـــان مدت قرارداد 
وی در نیم فصل لیگ بیســـت وچهارم فوتبال کشـــور 
و بازگشـــت بـــه پرســـپولیس دارد امـــا تـــا ایـــن لحظه 
بازیکـــن ملوان ســـندی مبنی بر کســـری خدمت خود 
ارائـــه نکرده اســـت. بنابراین تا اطـــلاع ثانوی خدمت 

ســـربازی وی ادامه دارد.

شفاف سازی تازه عابدینی

پروین، مهدوی کیا را هم نمی خواست
امیر عابدینی مدیرعامل باشـــگاه پرسپولیس در دهه 
7۰ دربـــاره صحبت های اخیر مهدی هاشمی نســـب و 
علی پرویـــن گفت: علی پروین راســـتش را نمی گوید؛ 
یعنی علـــی پروین در مـــورد هاشمی نســـب نمی تواند 
راســـتش را بگوید. هاشمی نسب راست می گوید، اول 
بـــه خاطر پول نرفـــت. من این را قســـم می خورم. اگر 
بـــه خاطر پـــول بود مهدی بـــه من می گفـــت که آقای 
عابدینـــی به مـــن کم پـــول می دهـــی و من مـــی روم. 
هاشمی نســـب وقتی در شـــورای شـــهر آمد پیش من، 
به او گفتم که پرســـپولیس خانه توســـت و می خواهی 
بـــروی؟! مهدی هـــم گفت که دیگـــر نمی توانم تحمل 
کنـــم و اجـــازه بدهیـــد مـــن بـــروم. بعـــد از آن هم ما 
هـــر ترفنـــدی بلد بودیـــم زدیم، ولـــی نه او کوتـــاه آمد 
و نـــه پرویـــن. اصلاً بحـــث مـــادی نبود. مهـــدی اصلاً 
بحـــث مالی نداشـــت. ایـــن را بهانـــه ای کرد تـــا برود. 
اولاً آن موقـــع اصلاً قـــرارداد 1۰ میلیونی نداشـــتیم و از 
1۳ میلیـــون بالاتر بـــود. عابدزاده هم بیشـــترین پول 
را می گرفـــت و قـــراردادش 2۰ میلیـــون تومـــان بـــود. 
هاشمی نســـب هم کـــه آن موقـــع در اوج بـــود و اصلاً 

قـــراردادش اینقدر نبود.
وی همچنیـــن گفـــت: علـــی آقا وقتـــی آمد چنـــد نفر 
را نمی خواســـت. نـــه فقـــط هاشمی نســـب، بلکـــه 
مهدوی کیـــا را هم نمی خواســـت. یعنی واقعـــاً بعضی 
بچه هـــای شـــاخص را پرویـــن نمی خواســـت. همان 
موقـــع یکـــی از دلایلـــی کـــه مـــن مهدوی کیـــا را زود 
فرســـتادم بوخـــوم این بود کـــه ترســـیدم او در تیم ما 
اذیت شـــود. هاشمی نســـب هم یکی از بچه های قابل 

ترانســـفر بود، امـــا ماند.
مدیرعامل ســـابق باشـــگاه پرســـپولیس گفت: وحید 
قلیـــچ مقصـــر اصلـــی بـــود. قلیـــچ خـــودش گفتـــه 
هاشمی نسب را زده اســـت. هاشمی نسب خیلی بچه 
مؤدبـــی بود و مـــن آن موقع به این نتیجه رســـیدم که 
قلیـــچ در تیم نباشـــد و مهدی بماند، ولـــی آقای علی 
پرویـــن پایـــش را در یک کفش کرد که هاشمی نســـب 

را نمی خواهـــد.

براجعه و حبوباتی در اهواز محروم شدند
رأی محرومیت دو بازیکن پرســـپولیس که عضو تیم 
ملـــی جوانان هم هســـتند در شـــرایطی اعلام شـــد 
کـــه ایـــن دو بازیکن در ســـفر تیم به اهواز ســـرخ ها 

را همراهی کردند. 
یعقـــوب براجعـــه مدافع راســـت و ســـمیر حبوباتی 
کـــه باید از ســـه شـــنبه در اردوی تیم ملـــی جوانان 
حاضـــر می شـــدند همـــان روز بـــا پرســـپولیس بـــه 
اهـــواز رفتنـــد و از آنجا کـــه  کاروان ســـرخ ها از اهواز 
به دبی خواهد رفت ایـــن دو بازیکن قطعاً در اردوی 
تیم ملـــی جوانان که تـــا 18 آبان مـــاه ادامه خواهد 
یافت شـــرکت نخواهنـــد کرد و در روز سکونشـــینی 
مقابل اســـتقلال خوزســـتان شـــانس ایـــن را دارند 
تـــا در فهرســـت 2۳ نفـــره تیـــم خـــود برای بـــازی با 

الغرافه باشـــند.
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بازیکنان پرسپولیس به این حجم از جابه جایی عادت کنند

گاریدو، سلطان تغییرات نامنظم

هدایت  وقتی  از  گاریدو  کارلوس  خوان   
را برعهده گرفته روی نظم و  پرسپولیس 
انضباط و البته تلاش بازیکن برای گرفتن 
جایگاه در ترکیب تیم تأکید کرده است. 
از کنفرانس های قبل  تقریباً در هر کدام 
از  بخشی  پرسپولیس  مسابقات  از  بعد  و 
همین  به  اسپانیایی  سرمربی  حرف های 
ماجرا ارتباط دارد که البته به صورت کلی 
جزو اصول کاری مربیان به حساب می آید و 
غیر از این هم نباید باشد. گاریدو تأکید دارد 
که به هیچ بازیکنی فیکس شدن در ترکیب 
را هدیه نمی دهد بلکه تلاش و خوب تمرین 
کردن است که می تواند باعث این شود تا آن 
بازیکن در ارنج قرار بگیرد و به نظر می رسد 
این مهم ترین چالش او با تیم خود تا اینجای 
فصل بوده چرا که ظاهراً تلاش های نامنظم 
بازیکنان باعث عدم ثبات در ترکیب تیم و 

جابه جایی های مکرر شده است!
گاریدو در مصاحبه ویدیویی حدوداً سه 
هفته قبل خود تقریباً از بیشتر مهره های 
اصلی تیم به شکلی ویژه تمجید کرد اما غیر 
از وحید امیری که به شکلی مخصوص مورد 
تمجید او قرار گرفت تقریباً هیچ بازیکنی در 
تمام مسابقات بازیکن فیکس نبوده است و 
حتی خود امیری هم بارها در ارنج یازده نفره 

جابه جا شده است.
یک  با  که  ز  و گند ی  ا جر ما ز  ا ا  جد

سرماخوردگی از ارنج بیرون رفت، گاریدو 
حتی به شاگرد سابق خود ایوب العملود 
هم رحم نکرد و جدا از مسأله مصدومیت، 
حتی به او در روزی که این بازیکن سالم 
بود نیز از ابتدا میدان نداد. گاریدو در هفته 
دوم و مقابل تراکتور علی علیپور را از ابتدا 
میدان نداد و اعتمادش به عیسی آل کثیر 
بعد از دو هفته فرو ریخت. این مسأله در 
مورد سعید صادقی هم مصداق داشت و 
با وجود عملکرد مثبت این وینگر در دو 
هفته ابتدایی، انگار صادقی به اندازه کافی 

تلاش نکرد تا جزو بازیکنان اصلی بماند و 
خیلی کم در 1۰ مسابقه قبلی به میدان رفت.

گاریدو در مصاحبه اخیر خود به شکلی ویژه 
از سروش رفیعی در مقابل انتقادهای فضای 
خصوصیات  از  و  کرد  محافظت  مجازی 
مثبت او گفت اما همین سروش باتجربه 
هم در تیم او بازیکن ثابتی نبوده است. 
همچنین قبل از بازی با شمس آذر تصور 
می شد مسعود ریگی بازیکن فیکس و اصلی 
او در پست 6 شده و این یکی دیگر تغییر 
نمی کند اما ریگی هم طعم نیمکت نشینی 

را چشید و گستره تغییرات دامن او را هم 
گرفت. یک خط جلوتر فرشاد احمدزاده 
هم بعد از چند بازی در پست وینگر راست از 
چشم مربی اسپانیایی افتاد و اگر وضعیت 
بیشتر  هم  صادقی  و  بود  بهتر  اورورنوف 
بازی  برای  تلاش می کرد فرشاد شانسی 
پیدا نمی کرد کما اینکه امید عالیشاه هم 
با وجود رهایی از مصدومیت و رسیدن به 

ترکیب اصلی دوباره نیمکت نشین شد.
تنها مردان ثابت گاریدو در بازی های اخیر 
دو عنصر خط دفاعی هستند. یکی گئورگی 

گولسیانی و دیگری میلاد محمدی که به 
ترتیب از هفته های دوم و سوم به ترکیب 
اضافه شده و تا الان بازیکن اصلی بوده اند.
مقابل  نخست  هفته  بازی  از  غیر  گاریدو 
ذوب آهن در 9 بازی گذشته از یک سیستم 
ثابت استفاده کرده اما تغییرات او بعضاً در 
طیفی گسترده در هر مسابقه چه آسیایی چه 
لیگ برتری ادامه داشته که برای هواداران 
به  اخیر  سال های  در  که   - پرسپولیس 
برانکو  یا بسیار محدود  تغییرات محدود 
و یحیی گل محمدی عادت کرده بودند- 
عجیب و بعضاً غیرقابل هضم به نظر می رسد 
تا جایی که بسیاری از آنها یا کارشناسان و 
پیشکسوتان نوسان پرسپولیس در کیفیت 

بازی را به همین موضوع ارتباط می دهند.
ل  ستقلا ا با  ی  ز با ر  د ت  تغییرا مه  ا د ا  
خوزستان ثابت کرد تمام فرضیه های قبلی 
درباره گاریدو مبنی بر اینکه او بعد از چهار 
ماه حضور در این تیم، اسکوادش را درست 
ترکیب  در  چرخش  دنبال  نمی شناسد، 
است تا در بازی های فشرده تقسیم قوا کند 
یا دچار آشفتگی ذهنی است تا بازیکنان 
مناسب را برای مدل بازی خود)پرس از جلو 
و بازیابی توپ( پیدا کند، یا حتی مطابق با 
میزان تلاش بازیکنان، آنها را در ترکیب 
اصلی قرار دهد، این همه تغییر جزو فلسفه 
و مدل مربیگری اوست و قرار نیست چیزی 
دوستداران  و  هواداران  بلکه  کند  تغییر 
از آن بازیکنان باید  پرسپولیس و مهم تر 
به این حجم از تغییرات عادت کنند چرا 
در  بازی  یک  از  بعد  است  ممکن  هم  که 
)یا  بروند  سکو  روی  حتی  اصلی  ترکیب 
برعکس( یا در هر بازی نفرات متفاوتی را 

کنار خود ببینند.

خ عدم شناخت مرد اسپانیایی از ستاره های سر پرسپولیس هنوز ترکیب ثابت ندارد

هر  جهان  فوتبال  در  مختلف  سرمربیان 
کدام متد خاص و ویژه ای برای تقسیم انرژی 
بازیکنان و تعیین ترکیب خود در طول یک 
فصل فوتبالی دارند. برخی مربیان، اعتقاد به 
استفاده از یک ترکیب ثابت و تغییر حداقلی 
برای افزایش ثبات و هماهنگی در ترکیب تیم 
دارند و برخی دیگر از مربیان، ترکیب ثابتی 
را برای جام های مختلف در نظر می گیرند؛ 
برای مثال سیمونه اینزاگی در اینتر از یک 
ترکیب ثابت در سری آ ایتالیا و یک ترکیب 
متفاوت به شکل ثابت در بازی های میانه 
هفته یا بازی های لیگ قهرمانان اروپا استفاده 
می کند. برخی دیگر از سرمربیان اما اعتقادی 
به استفاده از ترکیب های مشابه و تقلا برای 
از  و  ایده آل ندارند  پیدا کردن یک ترکیب 
هرگونه تغییرات و چرخشی در ترکیب تیم 
خود استقبال می کنند . ماسیمیلیانو آلگری، 
از  نوع  این  نمونه های  موفق ترین  از  یکی 
سرمربیان است که کمتر کسی استفاده او 
از دو ترکیب مشابه در دوران حضور وی روی 

نیمکت یوونتوس را به خاطر دارد .  با توجه 
به اینکه خوان کارلوس گاریدو در پرسپولیس 
از ترکیب های متفاوتی استفاده کرده است، 
این نگرانی  برای هواداران پرسپولیس به وجود 
آمده که شاید او شناخت درستی از بازیکنان 
ندارد و یا هنوز بعد از 4 ماه، ترکیب ایده آل 
خود برای حضور در زمین را پیدا نکرده است. 
با این حال با نگاهی به ترکیب تیم های قبلی 
این سرمربی اسپانیایی، می توان این موضوع 
را متوجه شد که او به چرخش و تغییرات در 
ترکیب تیم خود عادت دارد و سعی می کند 
از تمام پتانسیل لیست تیم خود، بویژه در 
خط میانی و تهاجمی استفاده کند. در پنج 
بازی آخر گاریدو در دوره دوم حضور وی در 
تیم وداد مراکش، او به طور میانگین در هر 
مسابقه بیش از ۳ تغییر را در ترکیب تیم خود 
انجام داده بود. او حتی در یکی از مسابقات 
لیگ قهرمانان آفریقا، شکل و آرایش ترکیب 
تیم خود را به سه دفاعه تغییر داد. 9 بازی 
آخر گاریدو روی نیمکت تیم اتحاد الجزایر 
در فصل گذشته نیز از این حیث قابل بحث 
است؛ چرا که این تیم در 9 مسابقه پایانی 
نه برنامه فشرده ای داشت و نه در مسابقات 
جام کنفدراسیون فوتبال آفریقا حاضر بود 
اما گاریدو، به طور میانگین در این مسابقات 
 4 -۳ -۳ ترکیب  در  را  تغییر   4 از  بیش  نیز 
البته هم  تیمش برای هر بازی ایجاد کرد. 

در پرسپولیس و هم این دو تیم آفریقایی، 
و  بازیکنان  غیبت  مؤثر  نقش  به  می توان 
مصدومیت ها در این تغییرات اشاره کرد اما 
گاریدو مشخصاً علاقه زیادی به تغییر شکل 
بازی خود در خط هافبک و حمله دارد. تغییر 
مکرر وینگرها و بازیکن پست 8 و 1۰ که در 
پرسپولیس هم می بینیم، یکی از تغییرات 
موردعلاقه گاریدو در اتحاد الجزایر و وداد 
مراکش هم بوده و به نظر می رسد ترکیب های 
گاریدو بیش از آنکه متأثر از عدم شناخت او از 
بازیکنان باشند، متأثر از دیدگاه و رویکرد فنی 

این سرمربی اسپانیایی است.
عملکرد  تداوم  و  موفقیت  عوامل  از  یکی   
مناسب پرسپولیس در یک دهه اخیر، ثبات 
بازیکنان پرسپولیس در چندین  ترکیب و 
فصل با مربیانی چون برانکو ایوانکوویچ و 
یحیی گل محمدی بوده که چندان اعتقادی 
به ایجاد تغییر در ترکیب تیم خود نداشته اند 
اما حالا، سرمربی ای به پرسپولیس آمده که 
تغییر را بخشی جدانشدنی از حرفه مربیگری 
خود می داند و دوست دارد از پتانسیل تمام 
بازیکنان حاضر در لیست تیم استفاده کند. به 
همین خاطر، این تغییر در ترکیب را نمی توان 
ناشی از عدم شناخت گاریدو از بازیکنان ایرانی 
یا ستارگان پرسپولیس دانست و باید دید 
شیوه کار او، در نهایت چه نتیجه ای را برای 

پرسپولیس به همراه خواهد داشت.

یکی از نکات جالب توجه در مورد گاریدو، 
از زمان پذیرش هدایت این باشگاه، عدم 
اعتقاد او به ترکیب ثابت تیم است. این 
رویکرد، نه تنها منجر به انعطاف پذیری در 
برنامه بازی می شود، بلکه نشان دهنده 
ایجاد  و  بازیکنان  مختلف  قابلیت های 
رقابت سالم در میان آنهاست. پرسپولیس 
در حالی توانسته در پنج بازی اخیر خود در 
لیگ برتر به پنج برد پیاپی دست یابد که 
در این مدت ترکیب ثابتی نداشته است. 
این مرد اسپانیایی لیگ برتر را در نبود 
گولسیانی و اورونوف آغاز کرد که فرجی 
و سعید صادقی جانشین آنها بودند. در 
قلب خط حمله نیز زوج علیپور و عیسی 
به عنوان زوج خط حمله در ترکیب اصلی 
حضور داشتند.  در هفته دوم گولسیانی 
بازگشتند  اصلی  ترکیب  به  اورونوف  و 
اما علیپور نیمکت نشین شد تا عیسی 
فیکس بازی کند و پرسپولیس 4-2-۳-1 
مقابل تراکتور به میدان رفت. در هفته 

سوم مقابل فولاد نیز با اینکه پرسپولیس 
از سیستم 1-۳-2-4 استفاده کرد اما وحید 
امیری جانشین سروش رفیعی در پست 
1۰ شد و علیپور هم به قلب خط حمله 
بازگشت. در حالی که به نظر می رسید 
گاریدو مقابل فولاد به ترکیب دلخواهش 
رسیده اما در دیدار مقابل الاهلی عربستان 
سینا اسدبیگی جای خودش را به سروش 
رفیعی در ترکیب داد تا پرسپولیس باز 
هم تغییرات داشته باشد. پرسپولیس در 
هفته پنجم مقابل آلومینیوم ایوب العملود 
را به دلیل مصدومیت در اختیار نداشت 
تغییرات  اما  شد  او  جانشین  فرجی  و 
نفرات محدود نشد و محمد  به همین 
خدابنده لو جانشین سروش رفیعی در 
پست هافبک شماره هشت و عالیشاه 
جانشین احمدزاده در وینگر راست شد. 
در هفته ششم سروش رفیعی جانشین 
جانشین  نیز  احمدزاده  و  خدابنده لو 
اورونوف مصدوم شدند تا در دربی هم 

پرسپولیس تغییر داشته باشد.
  پرسپولیس مقابل پاختاکور نیز تغییراتی 
به پست ده  اعمال کرد، خدابنده لو  را 
ایوب  و  شود  عالیشاه  جانشین  تا  آمد 
پس از بهبود مصدومیت، دفاع راست 
شرخ پوشان شد. در هفته هفتم و دیدار 
مقابل چادرملو هم گاریدو دوباره تغییراتی 

در ترکیبش اعمال کرد و یاسین سلمانی 
برای اولین بار فرصت بازی پیدا کرد تا 
جانشین خدابنده لو شود و فرجی هم 
دوباره جانشین ایوب العملود مصدوم 
شد. پرسپولیس دوباره مقابل السد هم 
این  اعمال کرد،  ترکیبش  تغییراتی در 
بار میلاد سرلک جانشین سروش رفیعی 
شده بود و پورعلی گنجی جانشین حسین 
کنعانی مصدوم شد. در خط حمله نیز 
را  اولین حضور فیکسش  ژوائو  لوکاس 
تجربه کرد تا علیپور در این بازی وینگر 
راست باشد. تجربه ناموفق حضور ژوائو 
در خط حمله باعث شد تا در دیدار مقابل 
ترکیب  در  تغییرات  دوباره  شمس آذر 
اعمال شود و این بار علیپور به قلب خط 
حمله بازگشت تا سعید مهری در پست ده 
بازی کند و سروش رفیعی یک خط عقب تر 

برود تا جانشین مسعود ریگی شود.
در هفته های اخیر، بسیاری انتظار داشتند 
که سرخ پوشان با توجه به شرایط موجود و 
آغاز فصل جدید، بتوانند برای اولین بار با 
یک ترکیب ثابت به میدان بروند اما حالا 
باید دید که آیا گاریدو در هفته آینده نیز به 
تفکر خود مبنی بر عدم استفاده از ترکیب 
ثابت ادامه خواهد داد یا برای اولین بار 
در پرسپولیس، از یک ترکیب ثابت بهره 

خواهد برد.
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